

FUTURE CENTRE مرعز المستقبل futurecentre.net



## **Course Introduction**

The global momentum towards renewable energy is undeniable, driven by climate imperatives, economic opportunities, and energy security needs. However, the path to a decarbonized future is not a simple switch. It is a complex transformation fraught with technical, economic, regulatory, and social challenges that threaten to slow progress and increase costs. This course, "Renewable Energy and Challenges," provides an unvarnished and critical examination of the major obstacles facing the widespread integration of renewables into our energy systems.

Moving beyond optimistic headlines, this program delves into the real-world problems of grid integration, intermittency, resource constraints, and community opposition. Through a solutions-oriented approach, participants will analyze these challenges, evaluate emerging technologies and strategies to overcome them, and develop a pragmatic understanding of what it will truly take to build a reliable, affordable, and sustainable energy future. This course is essential for anyone seeking to not just promote renewables, but to successfully implement them.

# **Training Method**

- Pre-assessment
- Live group instruction
- Use of real-world examples, case studies and exercises
- Interactive participation and discussion
- Power point presentation, LCD and flip chart
- Group activities and tests
- Each participant receives a binder containing a copy of the presentation
- slides and handouts
- Post-assessment

## **Course Objectives**

Upon successful completion of this course, participants will be able to:

- **Identify** and **categorize** the key technical, economic, social, and political challenges hindering the rapid deployment of renewable energy.
- Analyze the impact of variability and intermittency on grid stability and evaluate solutions like energy storage, demand response, and grid modernization.
- Assess the economic and policy hurdles, including financing risks, market design flaws, and supply chain vulnerabilities.
- Evaluate the social and environmental trade-offs of renewable projects, including land use, material sourcing, and community acceptance (NIMBYism).
- **Develop** strategic approaches to mitigate these challenges within specific project or policy contexts.
- **Formulate** a balanced perspective on the realistic timeframe and requirements for a successful energy transition.

## Who Should Attend?

This course is designed for professionals who need a realistic, grounded understanding of the obstacles in the energy transition:

- Project Developers and Engineers
- Policy Makers and Government Energy Planners
- Utility Managers and Grid Operators
- Investment Analysts and Risk Managers
- Environmental Consultants and Sustainability Professionals
- Community Engagement Specialists
- Students and Researchers in energy, environmental science, or engineering

## **Course Outline**

#### Day 1: The Grand Challenge: System Integration & The Grid

#### Morning Session: The Intermittency Problem

- Understanding Variability: The Duck Curve, seasonal patterns, and weather-dependent generation.
- The Threat to Grid Stability: Frequency regulation, voltage control, and inertia.

#### Afternoon Session: Solutions for a Resilient Grid

- Technological Solutions: Energy storage (batteries, pumped hydro, CAES), advanced inverters.
- Operational Solutions: Demand response, grid interconnections, and flexible generation.
- **Workshop:** Analyze grid load data to identify periods of potential renewable oversupply or shortage.

#### Day 2: Economic and Financial Hurdles

#### Morning Session: Beyond LCOE: The True Cost of Integration

- Hidden Costs: Grid upgrade requirements, balancing costs, and curtailment.
- The Investment Dilemma: Stranded assets and securing financing in a volatile policy environment.

#### Afternoon Session: Market Design and Policy Risk

- Do Energy Markets Work for Renewables? The need for capacity markets and new value structures.
- o The Impact of Subsidy Rollbacks and Policy Uncertainty on project bankability.
- Case Study: Examine a project that failed due to economic or policy challenges.

#### Day 3: Material, Supply Chain, and Environmental Trade-offs

#### Morning Session: The Resource Bottleneck

- Critical Minerals: Supply chain risks for lithium, cobalt, rare earths, and copper.
- \*- Manufacturing and Geopolitics: Concentration of supply chains and its implications.

#### Afternoon Session: The Environmental Footprint

- Lifecycle Analysis: Examining the full environmental cost of manufacturing, deploying, and decommissioning renewable projects.
- Land Use and Ecological Impact: Conflicts over space and biodiversity.
- **Debate:** Discuss the environmental trade-offs between a large-scale solar farm and a natural gas plant.

## **Course Outline**

#### Day 4: The Human Factor: Social and Regulatory Challenges

#### Morning Session: The "Not-In-My-Back-Yard" (NIMBY) Phenomenon

- Understanding Community Opposition: Visual impact, noise, and perceived health risks.
- Strategies for Effective Stakeholder Engagement and benefit sharing.

#### Afternoon Session: The Regulatory Maze

- Permitting Hell: Navigating complex, slow, and often contradictory approval processes.
- Workforce Transition: The challenges of retraining and developing a new skilled workforce.
- Role-Playing Exercise: Simulate a public consultation meeting for a proposed wind farm.

#### Day 5: Synthesis and Developing a Resilient Strategy

#### Morning Session: Holistic Problem-Solving

- No Silver Bullet: The case for a diversified technology and strategy portfolio.
- The Role of System Planning and Digitalization (AI, IoT) in managing complexity.

#### Afternoon Session: Capstone Project

- Final Challenge: Groups are assigned a specific region facing a unique set of challenges (e.g., an island grid, a coal-dependent community). They must develop a realistic transition strategy that addresses the technical, economic, and social hurdles.
- Presentation and Critique.
- o Course Recap: Confronting Challenges with Realistic Optimism.
- Certification of Completion.



#### المقدمة

لا شك أن الزخم العالمي نحو الطاقة المتجددة مدفوعٌ بمتطلبات المناخ والفرص الاقتصادية واحتياجات أمن الطاقة. ومع ذلك، فإن الطريق إلى مستقبل خالٍ من الكربون ليس بالأمر الهيّن، بل هو تحوّلٌ مُعقّدٌ مُحفوفٌ بالتحديات التقنية والاقتصادية والتنظيمية والاجتماعية التي تُهدد بإبطاء التقدم وزيادة التكاليف. تُقدّم هذه الدورة، بعنوان "الطاقة المتجددة والتحديات"، دراسةً نقديةً صريحةً للعقبات الرئيسية التي تواجه دمج مصادر الطاقة المتجددة على نطاق واسع في أنظمة الطاقة لدينا.

يتجاوّز هذّا البرنامج العناوين المتفائلة، ليتناول مشاكل العالم الحقيقي المتمثلة في تكامل الشبكة، وانقطاع التيار الكهربائي، وقلة الموارد، ومعارضة المجتمع. ومن خلال نهج قائم على الحلول، سيحلل المشاركون هذه التحديات، ويقيّمون التقنيات والاستراتيجيات الناشئة للتغلب عليها، ويطورون فهمًا عمليًا لما يتطلبه بناء مستقبل طاقة موثوق، وبأسعار معقولة، ومستدام. تُعد هذه الدورة أساسية لكل من يسعى ليس فقط إلى تعزيز مصادر الطاقة المتجددة، بل إلى تطبيقها بنجاح.

## طريقة التدريب

- التقييم المسبق
- ۰ تدریب جماعی مباشر
- استخدام أمثّلة واقعية ودراسات حالة وتمارين
  - مشاركة ونقاش تفاعلى
- عرض تقدیمی باستخدّام باور بوینت، وشاشة LCD، ولوح ورقی
  - أنشطة واختبارات جماعية
- يحصل كل مشارك على ملف يحتوي على نسخة من العرض التقديمي
  - شرائح ومطبوعات
    - التقييم اللاحق

## أهداف الدورة

عند إكمال هذه الدورة بنجاح، سيكون المشاركون قادرين على:

- تحديد وتصنيف التحديات التقنية والاقتصادية والاجتماعية والسياسية الرئيسية التي تعيق النشر السريع للطاقة المتجددة .
  - تحلیل تأثیر التباین والانقطاع على استقرار الشبكة وتقییم الحلول مثل تخزین الطاقة والاستجابة للطلب وتحدیث الشبكة.
  - تقييم العقبات الاقتصادية والسياسية، بما في ذلك مخاطر التمويل، وعيوب تصميم السوق، ونقاط الضعف في سلسلة التوريد.
- تقييم التنازلات الاجتماعية والبيئية للمشاريع المتجددة، بما في ذلك استخدام الأراضي، وتوفير المواد، وقبول المجتمع (NIMBYism).
  - تطوير النهج الاستراتيجي للتخفيف من حدة هذه التحديات في سياقات المشاريع أو السياسات المحددة.
- صياغة منظور متوازن بشأن الإطار الزمني الواقعي ومتطلبات التحول الناجح في مجال الطاقة

# من ينبغي أن يهتم؟

تم تصميم هذه الدورة للمحترفين الذين يحتاجون إلى فهم واقعي وواقعي للعقبات التي تعترض التحول في مجال الطاقة:

- **مطورو المشاريع** والمهندسون
- صناع السياسات ومخططو الطاقة الحكوميون
  - مديري المرافق ومشغلي الشبكة
  - محللو الاستثمار ومديرو المخاطر
  - مستشا**رو البيئة** ومحترفو **الاستدامة**
  - متخصصون في المشاركة المجتمعية
- الطلاب والباحثين في مجال الطاقة أو العلوم البيئية أو الهندسة

## محتويات الكورس

## اليوم الأول التحدي الكبير: تكامل النظام والشبكة

#### جلسة الصباح: مشكلة التقطع

- فهم التباين: منحنى البطة، والأنماط الموسمية، والجيل المعتمد على الطقس.
  - التُهدٰيد لاستقرار الشبكة: تنظيم التردد، والتحكم في الجهد، والقصور الذاتي.

#### جلسة بعد الظهر: حلول لشبكة مرنة

- الحلول التكنولوجية: تخزين الطاقة (البطاريات، الطاقة الكهرومائية المضخوخة، CAES)،
   العاكسات المتقدمة.
  - الحلول التشغيلية: الاستجابة للطلب، والربط بين الشبكات، والتوليد المرن.
  - ورشة عمل: تحليل بيانات أحمال الشبكة لتحديد فترات العرض الزائد أو النقص المحتمل في الطاقة المتجددة.

## اليوم الثانى العقبات الاقتصادية والمالية

## الجلسة الصباحية: ما وراء تكلفة الطاقة المُستوية: التكلفة الحقيقية للتكامل

- التكاليف المخفية: متطلبات ترقية الشبكة، وموازنة التكاليف، والتقليص.
- معضلة الاستثمار: الأصول العالقة وتأمين التمويل في بيئة سياسية متقلبة.

#### جلسة بعد الظهر: تصميم السوق ومخاطر السياسات

- هل تُناسب أسواق الطاقة مصادر الطاقة المتجددة؟ الحاجة إلى أسواق طاقة وهياكل قيمة جديدة.
  - تأثیر تخفیض الدعم وعدم الیقین السیاسی علی قابلیة تمویل المشاریع.
  - دراسة الحالة: دراسة مشروع فشل بسبب التحديات الاقتصادية أو السياسية

## اليوم الثالث التنازلات المتعلقة بالمواد وسلسلة التوريد والبيئة

#### الجلسة الصباحية: عنق الزجاجة للموارد

- المعادن الحيوية: مخاطر سلسلة التوريد لليثيوم والكوبالت والمعادن النادرة والنحاس.

#### جلسة بعد الظهر: البصمة البيئية

- تحلیل دورة الحیاة: دراسة التكلفة البیئیة الكاملة لتصنیع ونشر وإیقاف تشغیل مشاریع
   الطاقة المتجددة.
  - استخدام الأراضي والأثر البيئي: الصراعات على المكان والتنوع البيولوجي.
  - المناقشة: مناقشة التنازلات البيئية بين مزرعة الطاقة الشمسية واسعة النطاق ومحطة الغاز الطبيعى

#### محتويات الكورس

## اليوم الرابع العامل البشرى: التحديات الاجتماعية والتنظيمية

## جلسة الصباح: ظاهرة "ليس في حديقتي الخلفية" (NIMBY)

- فهم المعارضة المجتمعية: التأثير البصري والضوضاء والمخاطر الصحية المتصورة.
  - و استراتيجيات فعالة لإشراك أصحاب المصلحة وتقاسم المنافع.

#### جلسة بعد الظهر: المتاهة التنظيمية

- السماح بالجحيم: التنقل عبر عمليات الموافقة المعقدة والبطيئة والمتناقضة
   في كثير من الأحيان.
  - انتقال القوى العاملة: تحديات إعادة تدريب وتطوير قوة عاملة ماهرة جديدة.
    - تمرین لعب الأدوار: محاكاة اجتماع تشاوری عام لمزرعة رباح مقترحة

## اليوم الخامس التوليف وتطوير استراتيجية مرنة

## جلسة الصباح: حل المشكلات الشاملة

- لا يوجد حل سحري: حالة من أجل محفظة متنوعة من التكنولوجيا
   والاستراتيجيات.
- دور تخطيط النظام والرقمنة (الذكاء الاصطناعي، إنترنت الأشياء) في إدارة التعقيد.

### جلسة بعد الظهر: مشروع التخرج

- التحدي النهائي: تُكلَّف المجموعات بمنطقة محددة تواجه تحديات فريدة
   (مثل شبكة كهرباء شبه جزيرة، أو مجتمع يعتمد على الفحم). يجب عليهم وضع استراتيجية انتقال واقعية تعالج العقبات التقنية والاقتصادية والاجتماعية.
  - العرض والنقد.
  - ملخص الدورة: مواجهة التحديات بالتفاؤل الواقعى.  $\circ$ 
    - شهادة إتمام الدراسة.



Complete & Mail to future centre or email

Info@futurecentre.com

#### **Cancellation and Refund Policy**

Delegates have 14 days from the date of booking to cancel and receive a full refund or transfer to another date free of charge. If less than 14 days' notice is given, then we will be unable to refund or cancel the booking unless on medical grounds. For more details about the Cancellation and Refund policy, please visit

https://futurecentre.net/

## **Registration & Payment**

Please complete the registration form on the course page & return it to us indicating your preferred mode of payment. For further information, please get in touch with us

#### **Course Materials**

The course material, prepared by the future centre, will be digital and delivered to candidates by email

## **Certificates**

Accredited Certificate of Completion will be issued to those who attend & successfully complete the programme.

#### **Travel and Transport**

We are committed to picking up and dropping off the participants from the airport to the hotel and back.

# **Registration & Payment**

Complete & Mail to future centre or email

Info@futurecentre.com

# Registration Form

- Full Name (Mr / Ms / Dr / Eng)
- Position
- Telephone / Mobile
- Personal E-Mail
- Official E-Mail
- Company Name
- Address
- City / Country

## **Payment Options**

- Please invoice me
- Please invoice my company

#### **Course Calander:**









21/12/2026 - 25/12/2026

**Click Now** 

# **VENUES**

- **LONDON**
- BARCELONA
- **&** KUALA LUMPER
- **C** AMSTERDAM
- DAMASCUS

- ISTANBUL
- SINGAPORE
- **U** PARIS
- C DUBAI

# R PARTNERS





















































# THANK YOU

# **CONTACT US**

- +963 112226969
- +963 953865520
- Info@futurecentre.com
- O Damascus Victoria behind Royal Semiramis hotel



